
qg 1EA1�lJL� 

Mihai 8/CA: 

MI�AI B ICA s-a nă�cut pe 1 O decemb rie 1 963, la Teregova, Caraş-Severin .  A absolvit Institutu l de Arta Teatrală şi  Cinematografică " I . L. Caragiale" din Bucuresti ,  secţ1a Actone, la c�asa prof. Olga Tudorache, în 1 988. · 
Te�tro

_
grafi�: I n  pe rioada 1_988-20�0. actor al Teatru lu i  "Radu Stanca" d in  Sib iu , pe scena caru1a a J u cat:  A strov d m  Unchiul Vanea de A . P. Cehov, Cain din Jocul vietii 

şi al morţii in deşertul de cenuşă d e  Hor ia Lovi nescu,  Marchizul d i n  Feudalul d e  
C. Goldon i ,  Dick Norman din Invazia de Tudor Popescu, Profesorul de filosofie, Cleonte d i n  
Burghezul gentilom d e  Mol iere,  Oberon, Tezeu, Gutuie d i n  Visul unei nopţi de vară 
de W. Shakespeare, Feretrofobul dm Porunca a 7-a de Dario Fo, Actorul din Arta 
comediei de E. de Fi l l ipo, Şeful din Stress de M i rcea Radu l acoban,  Potiekalnikov d i n  
Sinucigaşul de N i kolai  E rdman,  Vulpaşin din  Domnişoara Nastasia de G . M .  Zam
fi rescu (Premiul Presei la Festiva lu l  D ramaturg ie i  Româneşti, Timişoara, 1 995) , Robert 
Ferăstrău d i n  Opera de trei parale de B. Brecht, Baronul d i n  Azilul de noapte de 
M.  Gorki ,  Dan Quijote d i n  Don Quijote după M .  de Cervantes, /aga d i n  Othello de W. Shakespeare, Dan Mortes din Dona Juana de Radu Stanca, Jerry, Peter din Zoo
story de E. Albee, Negleduş din  Vânzătorul de umbre se grăbeşte la Roma de Adam 
Pusloj ic,  Dobromir din Vinerea verde de D. R .  Popescu,  20 de minute cu ingerul de 
Vampi lov. 

D in  anul 2000, joacă la Teatrul Mic din Bucureşt i :  Miguel din Cimitirul păsărilor de 
!\ntonio Gala.  Din 2002, este actor al  Teatrului "Sică Alexandrescu" din Braşov, unde joacă: 
Pierre din Dineu cu proşti de Francis Veber, regia Şerban Puiu ,  Chiriac din O noapte 
Furtunoasă de I . L. Caragiale,  regia Mircea Corniştean u ,  Puck din Visul unei nopţi de 
vară de W. Shakespeare, regia Dominic Dembinski .  

La Teatru l N aţional Radiofo n ic:  Elihu din Bunul şi dreptul Iov după Cartea lui  Iov -
Jechiul  Testament, Alexandru Dan d i n  Lacrimi de sânge de Costin Manoliu ( Premiul  
J N ITER pentru cel  mai  bun spectacol radiofonic al anulu i  2002) ,  Ducele de Albany din 
�egele Lear de W. Shakespeare, Zosim Oancea din Icoana unei vieţi şi Credinţă şi 
::titorie, Tatăl din Lena Constante: Procesul trădaţi/ar - regia Gavri i l  Pinte şi Şeful din 
Barca e plină de Iosif Naghiu,  Dinu d in Bolero la miezul nopţii de Costin Manol iu - regia 
Vlarius Oltean. 

Fi lmografie selectivă: Titi din Dragoste şi apă caldă, regia Dan Miro nescu;  Mitrică 
j in Aurul alb, regia Ovidiu Drăgănescu; Recepţionerul din Harababura, regia Geo 
3aizescu;  Mitru din O vară cu Mara, regia G eorge Cornea; Soldatul din E pericoloso 
;porgersi, regia Nae Garanti i ;  Boierul d i n  Prinşi in plasă, regia Bogdan Drăgu lescu; 
'Jimitrios din lch heisse lphigenie, reg ia Gabriela Danall i ;  Un nuntaş din Raport despre 
;tarea naţiunii, regia Ion Cărmăzan.  

Costin Manol iu:  În ce măsură locul În care aţi copilărit, familia, au marcat, 
:w influentat devenirea dumneavoastră ulterioară? 

Mihai Bica: Eu am văzut lumina zi le i  la Teregova, o local itate situată între 
:aransebeş şi Herculane, într-o zonă de munte, în apropiere de Munţi i  
3emenicu lu i .  Am crescut în pl ină natură , într-o fami l ie frumoasă, alături de oameni 
�are au suferit foarte mult ,  mai ales în pr imi i  ani ai d ictaturi i  comuniste, când n-a 
�xistat fami l ie care să nu aibă pe cineva arestat sau ucis. Cred că purtăm 
Jermanent înlăuntrul nostru copilăria. 
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C.M. :  Cum şi-a descoperit Mihai Bica vocaţia pentru actorie? 
M . B . :  Aş m inţ i  dacă aş spune că m i -am dorit  de mic  copi l  să dev in  acto r. 

C u  mu lt i  an i  în u rmă ,  pe când aveam 1 7  an i  şi e ram e lev la Liceu l  de ch im ie  
industr ia lă "AZUR"  d in  T im işoara, secţia e lectrotehn ică, a ven i t  un  actor a l  
Teat rul u i  Naţ ional  d in T im işoara, M i rcea Bel u ,  ca să facă un  spectacol cu no i .  
Am fost d i str i bu i t  în  acel spectaco l .  M i rcea Be lu  m i -a  inocu lat bucur ia 
teatru l u i .  Îi mulţu mesc. V lad i m i r  Ju răscu este un  alt actor a l  Naţ ionalu l u i  
t im işorean care m-a  îndrumat .  Atât de _mu l t  am fost lovit de aripa Me lpomenei , 
încât acu m n-aş putea să fac a ltceva . I n  1 982,  am veni t  la Bucu reşti şi am dat 
examen la I nst itutu lu i  de Artă Teaţra lă ş i  C inematograf ică. Am p icat pr imu l  
sub l i n i e  ş i  am fost foarte mâhn i t .  I n  1 983 ,  am reuşit  ş i ,  după anu l  petrecut 
în armată la Brazi - P rahova , am deven i t unu l  d i ntre "cop i i i "  doam nei  Olga 
Tudorache, profesoara noastră. Pentru mine a fost o întâln i re decis ivă, atât 
pe p lan p rofes iona l ,  cât ş i  afect iv. În răst impu l  celor patru an i  de stud i i ,  
asistenţ i  au fost F lor ian P itt iş ş i  F lor in Zamfi rescu .  l - am avut colegi  de clasă 
pe Emi l i a  Popescu , Ceci l i a  Bârbora, Raluca Pen u ,  Mă l ina Petre (d i rectoarea 
Teatrul u i  d i n  Reş iţa) , Doru Fârte, Emi l  Şerban ş i  Mar ius Rogoj i nschi  - care a 
condus mu lt t imp Teatru l  "M ihai  E m i nescu" d in  Botoşan i .  

C.M.:  Imediat după terminarea facultăţii, În 1988, aţi ajuns actor al teatrului 
"Radu Stanca" din Sibiu, unde aţi jucat timp de 12 ani. A nu juca pe o scenă din 
Bucureşti e un handicap? 

M . B . :  Exper ienţa nu  poate fi dobândită decât descifrând cât mai  mu lte 
"part itu r i " .  La începuţ e b ine  să joci mu l t ş i  să mergi  într-un loc în care a i  
această posib l itate. In  1 988 ,  l a  S ib iu ,  d i recto rul teatru l u i  era d ramaturgu l  
Tudor Popescu ,  care a fost c a  un  părinte pentru m ine .  Dumnezeu să- I  
od ihnească ! Am l ucrat în p r im i i  mei ani  de teatru cu S i lv iu P u rcărete, Dan 
M icu , l u l i an Vişa,  Dan A lecsand rescu , Goange Marinescu,  cu p rofesoru l Ion 
Cojar, cu mu lţ i  a l ţ i  reg izori . Am cunoscut oameni  de l i tere :  Ana B land iana,  
M i rcea D inescu , Anghe l  Dumbrăvean u ,  M i rcea lvănescu , Radomir Andric ,  
M i rcea Tomuş,  D. R .  Popescu , Gheorghe Pârja . . .  împreună cu poetu l  Adam 
Pusloj ic  d i n  Serbia ,  am născut un  spectacol după poezia l u i :  Vânzătorul de 
umbre se grăbeşte la Roma, în reg ia l u i  Horaţ i u  M iha iu .  Graţ ie l u i  Adam,  
care a crescut sub ar ipa ocrot itoare a l u i  N ich ita Stănescu , am s imţit  starea 
de  poezie .  M i -e  dor de Adam Pus loj ic .  Dacă faci cu d ragoste ceea ce fac i ,  n ic i  
nu  mai contează locu l .  Aş da doar  exemp lu l  C ra iove i ,  care a fost atâţ ia an i  
"capitala teatru lu i  românesc". Spectacole bune nu  se fac doar  în Bucureşti , c i  
în mu lte a l te teatre d in  tară .  

C.M. :  Aţi fost directorul Teatrului "Radu Stanca" din Sibiu În perioada 
1993-2000. De ani de zile se vorbeşte despre o lege care să reglementeze 
funcţionarea teatre/ar. Care e părerea dumnevoastră despre o eventuală reformă 
În domeniul instituţiilor de spectacol? 

M . B . :  Teatre le  trebu ie  subvenţ ionate de la buget, d in  ban i i  publ ic i .  
A spus-o ş i  S i lv iu  Purcărete, care ş t ie  foart� b ine s ituaţia d in  Franţa ş i  cât de  
gre u  poate supravieţu i  u n  teatru part icu lar. I n  u rmă cu  aproape o sută de  an i ,  
A lexandru Dav i la ,  după c e  a fost d i rectoru l  Teatru lu i  Naţ ional  d i n  Bucureşt i ,  a 
l uat cei mai  bun i  actori de  la  Naţ ional  şi a înfi i nţat Compania "Davi la" .  
A rezistat un s ingur  an .  Ar t rebu i  să existe o reg lementare a�tfel încât un  
teatru să nu dep indă  de  bunăvoi nţa u nor  cons i l ier i  mun ic ipal i .  I n  oraşele în 
care există teatre, ele t rebu ie să rămână ,  să fie susţ i nute f i nanciar, pentru că 
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d ispar i ţ ia unu i  teatru nu înseamnă că locu l  va rămâne go l .  El va fi ump lut de 
subcu l tură ,  de prostul gust .  Oraşele care nu au teatre ş i  ch iar ş i  cele în care 
există teatre ar  trebui să a loce fonduri care să permită i nvitarea unor  
spectacole  bune a le teatre lor  d i n  zona lor  ş i  a ce lor  mai  bune spectacole  d in  
Bucureşt i .  Pr int r-o a l tă  lege a sponsor izări i ,  la Bucureşti ş i  în cele lalte oraşe 
mar i ,  trebuie încu rajată apariţ ia teatre lor  i ndependente, cu săl i m ic i ,  care să 
găzdu iască proiecte le unor  compan i i  part icu lare ,  a le unor  reg izor i , a le u nor  
actor i .  Ch ia r  M in i steru l C u ltur i i  ş i  p ri măr i i le  ar  putea acorda anual  fonduri 
pentru astfel de pro iecte . Oferta de spectacole  s-ar  d iversif ica ş i  ar  avea de 
câşt igat atât pub l icu l  cât ş i  oamen i i  de teatru. 

C.M. :  Care trebuie să fie relatia dintre actor si institutia teatrală? 
M . B . :  În funcţ ie de necesită

.
ţ i le  une i  trupe,

' 
pot coexista toate fo rmele de 

colaborare între un  actor ş i  un  teatru . Dacă un  teatru angajează un  actor 
foarte bun ,  cred că are tot interesu l  să-i facă un contract pe o perioadă cât 
mai l ungă.  Dacă sol icită un acto r pentru un rol anume,  poate să-i facă un  
contract pe  o. perioadă determinată sau  să î l  p lătească pentru f iecare 
reprezentaţ ie .  In anul 2000, imed iat după ce am plecat de la Teatru l  " Radu 
Stanca" d in S ib iu ,  am început colaborarea cu Teatru l  Mic din Bucureşti , u nde 
am avut bucu r ia să mă întâlnesc pe scenă cu doam na Olga Tudorache, 
p rofesoara mea, cu M it ică Popescu , Dan Condurache ,  Adriana Şchiopu şi  
Angela M u nteanu ,  în spectacolu l  cu p iesa Cimitirul păsărilor de Anton io  
Gala ,  care cont inuă să  se joace după mai  b ine  de patru an i  de la p remieră .  
Sunt p lăt it pentru fiecare rep rezentaţ ie  în parte. Au  fost perioade în  care 
spectacolu l  a fost p rogramat foarte des, în care am făcut tu rnee în aproape 
toate o raşele mari cu impresarul  Anghel  Sto ian ,  dar ş i  perioade în care teatrul 
a fost în renovare sau perioade de vacanţă, aşa că f iecare fo rmă de 
colabora re are avantaje le  ş i  dezavantajele e i .  

C.M. :  În ce măsură jocul dumneavoastră este influenţat de reacţiile 
publicului? 

M.B. :  Sunt foarte importante reacţ i i le publicu lu i .  Nu se poate teatru fără 
publ ic. Doar împreună cu spectatorul poţi "zbura". Se întâmplă uneori lucruri bizare 
în această relaţie actor-spectator. Jucam la Reşiţa Cimitirul păsărilor şi am avut 
surpriza ca un spectator să urce pe scenă în t impul spectacolu lu i .  S-a îndreptat 
către cele două sfeşnice din fundal , a stins lumânări le, apoi s-a întors şi a coborât. 
Probabil şi-a imaginat că flăcări le ar putea aprinde decoru l .  Vă daţi seama ce a 
fost în sufletul nostru . . .  

C.M. :  F:regătirea unui rol vă influenţează comportamentul dinafara scenei? 
M . B . :  I ncerc să mă comport cât mai  normal în afara scene i .  Căutăr i le 

lăuntr ice sunt  aproape permanente în perioada repetiţ i i lor ş i  cred că-m i  
inf luenţează comportametu l .  D i n  fe rici re, am o soţ ie  foarte înţe legătoare. 

C . M . :  Există anumite teme, anumite subiecte spre care ar trebui să se 
Îndrepte cu predilecţie oamenii de teatru pentru a capta un public mai larg? 

M.B. :  Eu nu  cred în reţete. Tot ce se întâmplă într-o societate la  un  
moment dat  in f luenţează lumea teatru l u i ,  dar  nu  putem spune că doar 
anumite texte ar t rebui jucate sau doar anumite teme ş i  anumite sub iecte ar  
in te resa acum publ icu l .  U n  spectacol bun spune ceva tuturor categori i lor  
socia le .  Nu cred în spectacole le făcute doar pentru o anumită categorie de 
oamen i .  
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C.M. :  Anul acesta au loc alegeri locale, parlamentare şi prezidenţiale. La 
alegerile din 1996, la cele din 2000, mulţi artişti şi-au manifestat deschis opţiunea 
pentru un partid, pentru unul sau altul dintre candidaţi. Ca persoană publică, un 
actor are datoria de a avea o atitudine politică explicită? 

M.B. :  Fiecare e l iber să acţioneze aşa cum crede de cuviinţă. Eu prefer să 
stau în afara pol itici i .  Dacă alţi colegi de ai mei vor să se impl ice politic, să susţină 
un partid sau un pol itician , n-au decât să o facă. Nici nu-i condamn,  nici nu- i  
aplaud. 

C.M.: Ce atmosferă aţi găsit la Teatrul "Sică Alexandrescu" din Braşov, unde 
aţi fost angajat În anul 2002, În urma unui concurs? 

M.B. :  După ce am avut şansa să stau pe aceeaşi scândură cu Olga 
Tudorache la Teatrul M ic, cu Stefan Iordache la Teatrul National d in Bucurest i ,  
t imp de câteva lun i  în t impul  repetiţ i i lor la spectacolu l  Omu

'
l de la Mancha,

. 
în 

pr imul meu spectacol la teatrul d in Braşov - Dineu cu proşti - am avut bucuria 
de a întâln i  un alt mare actor .• pe Costache Babii .  Apoi şi pe Mircea Andreescu 
în O noapte furtunoasă. In lucru l cu actori i mari te încearcă sentimente 
puternice. Am fost impresionat de cal itatea lor umană. Nu s-a pierdut sentimentu l 
de iubire în branşa noastră. Desigur, mai avem şi vanităţi , dar trecem peste ele. 
Teatrul d in Braşov are o trupă bună, care poate mai mult .  Sunt mulţi actori t ineri .  
D i rectorul teatrulu i ,  reg izorul Claudiu Goga, a impus un program repertorial 
ech i l ibrat. La Braşov nu se joacă decât texte bune. 

C.M.: Se poate vorbi despre diferenţe de mentalitate Între generaţiile de 
actori? 

M.B. :  N.!J cred în divorţul  d intre generaţ i i .  Pe lumea asta există sau nu există 
comunicare. In teatru, comunicarea nu depinde de vârstă, ci de caracter, talent şi 
profesional ism. Acum lucrăm la Visul unui nopţi de vară de Shakespeare, în 
regia lui Dominic Dembinski ,  un d irector de scenă aşa cum orice actor îşi doreşte: 
bine pregătit, cu o viziune clară asupra spectacolu lu i ,  totodată deschis la orice 
propunere care e în favoarea montări i .  Eu sunt Puck. Cred că Visul unei nopţi de 
vară, aşa cum 1-a gândit Dominic Dembinski , va fi un spectacol important. 

C.M.:  Ce sens are teatrul În lumea de azi pentru Mihai Bica ? 
M.B. :  Nu sunt cuvinte suficiente pentru a răspunde la această întrebare. 

Oare care e menirea teatru lu i  când răul a devenit obişnuinţă? . . .  Să încercăm să 
înnobilăm sufletele şi spiritele semeni lor noştr i .  Pentru mine,  iub i rea şi l ibertatea 
sunt cele mai importante dominante umane. Sunt date divine. De ce să nu fie şi 
teatrul un spaţiu al iubir i i  şi al l ibertăţi i? . . .  Bucuria întâ ln i ri i  cu spectatorul înseamnă 
foarte mult pentru mine. Dacă energi i le mele au ajuns la el, dacă energi i le lui au 
ajuns la mine, dacă noi am comunicat pentru câteva cl ipe, mă pot considera un 
om fericit. 

C.M. :  Pentru spectator, teatrul poate fi o evadare dintr-o viaţă care curge 
banal. Unui om care trăieşte În interiorul spectacolului, ce Îi dă teatrul? 

M.B. :  Fiecare personaj îţi creează zeci şi zeci de probleme. Dinafară, teatrul 
e văzut de foarte mulţ i ca fi ind ceva uşor. Doar un actor ştie câtă durere e 
câteodată în sufletul lu i .  Totuşi ,  noi ,  cei care facem teatru, avem o şansă. De multe 
ori ceea ce nu se rezolvă în viaţa noastră firească, acolo pe scenă se rezolvă. 
Cum reuşeşte o ficţ iune să fie atât de reală? . . .  Teatrul este un miracol .  Să nu 
omorâm miracolu l !  

Ce� HANOLfll 


